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V roce 2009 slavila tato školní budova 100 let svého trvání 

 

 

 

Kronika 2009 
 
Úvod 

 

V roce 2009 si připomínáme události roku 1989, které předznamenaly novodobou historii. 

Novoroční projev prezidenta Václava Klause neměl konfrontační tón, i když téma Evropské unie, které 

Česká republika  ode dneška předsedá, samozřejmě zaznělo. Prezident vyzval Čechy k účasti ve volbách 

do europarlamentu.  Velkou pasáž věnoval ekonomické krizi, která bude podle něj vyžadovat solidaritu.  

První novoroční den jakoby Žehuň vymřela; ulice prázdné, lidé zřejmě vyspávali po silvestrovské 

dlouhé noci.   Zato v sobotu 3. ledna obec ožila. Davy dětí i mladších dospělých směřovaly s bruslemi 

na zamrzlou plochu žehuňského rybníka. Tolik lidí nezažil rybník ani v horkých letních dnech. 
1
 

Radost z našeho předsednického postu v Evropské unii umocňovala  skutečnost, že o myšlence 

určitého  evropského seskupení snil už v polovině 15. století český král Jiří z Poděbrad. Naše 

předsednictví ale nepříznivě poznamenal pád vlády Mirka Topolánka v březnu. Štafetu předsednictví  

jsme předali poslední červnový den Švédsku. Zatímco oba čeští premiéři, kteří evropskému parlamentu  

předsedali, hodnotili svou činnost kladně, mnohé hlasy z naší země i ze zahraničí byly rozporuplné.    

                                                 
1 Dokumentace č. 1252/09-1 
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Na Nový rok přestal proudit ruský plyn na Ukrajinu a 7. ledna došlo k úplnému zastavení dodávek 

ruského plynu do Evropy. Finanční krizi tak doplnila ještě energetická krize. 10. ledna podepsala 

Ukrajina první dohodu o monitorování plynu přes její území z Ruska do Evropy. Podepsání dohody 

předcházela nelehká jednání.  Plyn však nezačal proudit  do Evropy ani 19. ledna. Moskva a Kijev se 

navzájem obviňovaly z odpovědnosti. Spor přerostl   rámec Ruska a Ukrajiny.  Do Česka začal plyn 

proudit 20. ledna večer. V Čechách nebyla naštěstí situace kritická, protože jednak máme rezervy a 

zásobujeme se také plynem z Norska.  

V lednu ustupovala inflace, ale prudce stoupala nezaměstnanost.  Ekonomická recese a 

propouštění trápily celou Českou republiku. Ekonomové připustili, že krize je vážná. Ekonomika 

vykazovala nejhorší čísla za posledních 20 let.  Krize poznamenala všechny ekonomiky světa. 

20. ledna byl slavnostně inaugurován 44. prezidentem Spojených států afroameričan Barack 

Obama.  Vystřídal osm let působícího Georga Bushe, který odcházel z Bílého domu jako nejméně 

populární prezident.  Nejen Amerika, ale celý svět vkládaly do nového prezidenta velké naděje. 

 Euroskeptický projev Václava Klause 19. února v Evropském parlamentu, nasměrovaný proti 

uspořádání Evropské unie, vyvolal jen u malé části  účastníků potlesk, větší měrou byl doprovázen 

bučením a odchodem přítomných. Následně rozpoutal  mezi evropskými i našimi politiky  rozporuplnou  

reakcí.  

 V rámci předsednictví naší země Evropské unii se konal ve dnech 5. a 6. března v Praze summit 

představitelů evropských regionů a měst.  

 12. března jsme si připomněli, že před deseti lety, v roce 1999, přistoupily na sjezdu NATO 

v Praze do Severoatlantické aliance Česká republika, Maďarsko a Polsko.  

V dubnu se soudilo, že světová ekonomika letos poklesne o 1,3 % Za první čtvrtletí zaznamenala 

ekonomika u nás čtyřprocentní propad. 

Do povědomí převážné většiny lidí se zapsala dubnová návštěva amerického prezidenta Baracka 

Obamy. Jeho lidsky srozumitelný, emotivní  projev,   prodchnutý upřímnou snahou po zachování míru 

na celé naší planetě, se hluboko vryl nejen do srdcí třiceti tisíc posluchačů přítomných na Hradčanském 

náměstí v Praze, ale i do srdcí nás všech, kdo jsme měli možnost slyšet jeho slova prostřednictvím 

médií.  

6. května  schválil Senát Lisabonskou smlouvu, ale po týdnu se sedmnáct poslanců za ODS 

obrátilo na Ústavní soud, aby znovu dokument posoudil. Prezidentův podpis byl pro ratifikaci klíčový, 

ale on zatím vyčkával; prohlásil, že rozhodne o Lisabonské smlouvě jako poslední. Klausův odmítavý 

postoj přivedl politiky ke kritice.  30. června dal německý ústavní soud Lisabonské smlouvě 

s výhradami zelenou. Také Irové v opakovaném říjnovém referendu smlouvu ratifikovali. Svým  

podpisem  poté vyslovil svůj souhlas i polský prezident. Pouze Václav  Klaus kladením  dalších  

podmínek ratifikaci oddaloval.  Jeho názory jsou těžko předvídatelné  a  nelogické,  soudili nejen 

politologové, ale i převážná většina našich lidí a budou další ostudou pro republiku. Václav Havel 

označil postoj prezidenta za nezodpovědný a nebezpečný.  Jeden z našich známých politologů se na jeho 

adresu dokonce vyjádřil, že jedná jako orientální despota.  

30. října dostala Česká republika od členských států Evropské unie záruku na výjimku listiny 

Základních lidských práv podobně jako Polsko a Velká Británie.  Prezident Václav Klaus 3. listopadu 

Lisabonskou smlouvu podepsal. Učinil tak poté, co Ústavní soud dopoledne rozhodl o tom, že 

dokument, který má reformovat instituce EU, není v rozporu s českým ústavním pořádkem. Prezident 

prohlásil, že rozhodnutí ústavních soudců očekával a respektuje, přestože s jeho obsahem zásadně 

nesouhlasí. Na Klausův podpis čekala celá Evropská unie. Lisabonská smlouva vstoupila v platnost  

1. prosince 2009. 

8. května skončila po dvou letech a třech měsících vláda Mirka Topolánka. Designovaný 

ministerský předseda Jan Fischer ale už 6. května představil prezidentovi novou vládu, v níž budou 

zasedat tři ženy, dva Slováci i bývalí komunisté.  Vláda premiéra Jana Fischera získala 7. června důvěru 

Sněmovny.  

V květnu bylo v zahraničních misích kolem tisíce českých vojáků. Sněmovna schválila v červnu, 

aby v příštím roce vycestovalo do zahraničních misí 1 098 českých vojáků,  mají  působit hlavně  

v Afghánistánu a Kosovu.  
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25. května pronikla do světa zpráva, že Severní Korea provedla druhý podzemní jaderný test. Do 

27. května  už bylo odpáleno šest raket krátkého doletu.  Stupňování válečných vyhrůžek  Severní 

Koreje odsoudila řada zemí včetně Ruska a Číny. 

 Jen okrajově vnímal svět usilovnou snahu amerického prezidenta Baracka Obamy, který  se při 

své návštěvě v Moskvě ve dnech 6. až 8. července pokoušel nastartovat nové rusko-americké vztahy, 

zato celý svět se 7. července loučil prostřednictvím televizních obrazovek s  nejznámějším hudebníkem 

druhé poloviny 20. století - Michaelem Jacksonem, který zemřel 26. června ve věku padesáti let na 

zástavu srdce. Do pozadí ustoupily také nepokoje mezi Ujgury a etnickými Číňany, při nichž zahynulo 

minimálně 156 lidí a přes tisíc jich bylo zraněno.  

Od 14. července zavedla po dvou letech opět Kanada pro Českou republiku vízovou povinnost, 

kterou odůvodnila narůstajícím přílivem českých Romů. 
1. září po nečekaném schválení stížnosti nezařazeného poslance Miloše Melčáka  Ústavním 

soudem  na zkrácení volebního období a vypsání předčasných voleb nastala  ústavní krize, provázená 

protichůdnými rozhodnutími a návrhy politiků a politologů a  házením špíny mezi příslušníky největších 

stran.   Předseda Topolánek se vzdal poslaneckého mandátu. Premiér Fischer žádal nové vyslovení 

důvěry svému úřednickému kabinetu. Ministr Janota připravil úsporný balíček, v němž škrtl výdaje a 

zvýšil příjmy ve snaze snížit státní rozpočet z původních 230 miliard korun na 170 miliard. Brusel 

prohlásil, že vývoj na české politické scéně je v poslední době tak rychlý, že pro partnery v Evropské 

unii se stal nepřehledným. Prostí lidé jednání politiků všeobecně kritizovali a rozhořčeně soudili, že 

šetřit by se mělo především v přebujelém státním aparátu. Po několikadenních diskuzích poslanců prošel 

25. září Janotův úsporný balíček, podle něhož by  schodek měl činit 162,8 miliardy. 

 Americký prezident 17. září oznámil, že americká vláda ustupuje od úmyslu vybudovat na našem 

území protiraketový systém. Ze zprávy  umístit u nás v roce 2015 mobilní antirakety byli  čeští politici 

rozpačití. 
Ve dnech 26. až 28. září navštívil Českou republiku papež Benedikt XVI., hlava miliardy 

katolíků celého světa.  První den své návštěvy se setkal mimo jiné se špičkami akademické obce a 

zástupci ekumenických církví. Druhý den celebroval slavnostní mši na letišti v Brně - Tuřanech za  

účasti  120 000 poutníků  z Čech, Slovenska, Polska, Chorvatska, Rakouska a Německa. 28. září se 

nejprve ve Staré Boleslavi poklonil v bazilice sv. Václava ostatkům svatého  Václava.  Bohoslužbám   

na Proboštské louce ve Staré Boleslavi se účastnilo na 50 000 věřících. V závěru mše převzal papež od 

zástupců mladých křesťanů  album, zachycující život mladých věřících v Česku a šek na téměř 300 000 

korun na podporu mladých lidí v Africe. Bohoslužby zakončil Svatováclavský chorál. V 17:15 po 

závěrečném ceremoniálu na ruzyňském letišti odletěl papež zpět do Vatikánu.  
Návštěvě papeže i hodnocení významu této návštěvy věnovala média velkou část svého vysílání. 

Otázkou zůstává, jaká byla sledovanost těchto programů. Kladně se hodnotilo prohlášení papeže, že se 

v důsledku hospodářské krize odkládá majetkové vyrovnání státu s církví. Při hodnocení papežské 

návštěvy zazněla také otázka, jsme-li skutečně nejbezbožnější zemí Evropy a úvaha, že čas teprve 

ukáže, zda papežovo nabádání k návratu ke křesťanským hodnotám padlo na úrodnou půdu.  

Kabinet premiéra Jana Fischera 10. listopadu dohodl,  že budoucím českým eurokomisařem se  má 

stát Štefan Füle, dosavadní ministr pro evropské záležitosti. 

 

Volby  do Evropského parlamentu ve dnech  5. a 6. června se konaly v historii České 

republiky  podruhé a    zvolily z dvaceti sedmi zemí o počtu 375 miliónů lidí  736 europoslanců,  z naší 

země 22 poslanců. Kampaň doprovázela na mítincích představitele sociálních demokratů,  hlavně  Jiřího 

Paroubka,   tzv. „vajíčková válka“. Původní recese, kterou  zahájili studenti 13. května v Kolíně, se 

rozrostla v organizovanou akci. 29. května ji studenti  v Kolíně odložením vajec před radnicí ukončili. 

Politické strany  tyto útoky buď  odsuzovaly, nebo se navzájem obviňovaly z podněcování a 

organizování těchto nedemokratických akcí.  

Volby v Žehuni prováděla volební komise vedená   předsedou Jaroslavem Brzákem, 

zapisovatelkou Marcelou Ševčíkovou a členy Emilií Matouškovou, Hanou Fialovou a Aloisem Štikou. 

Voleb se účastnilo 97 voličů, tj. 26,94%,  96 hlasů bylo platných, ČSSD získala 38,14%, ODS 19,59%, 

KSČM 18,56%, Suverenita a Strana důstojného života shodně po 4,12%, Volte Pravý blok-www. 
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cibulka.net., Nezávislí a Liberta.cz shodně po 3,09%, Dělnická strana 2,06%, Strana zelených a Věci 

veřejné po 1,03%. Pro srovnání uvádím též výsledky v obci Choťovice, která až do roku 1990 patřila 

k Žehuni: komunisté 35,4%, ODS 33,3%, sociální demokraté 25%.  

Na okrese Kolín, kam naše obec patří, získala ODS 32,4% hlasů, sociální demokraté 23,7%, 

komunisté 16%, Suverenita 4,1%, lidovci 3,6%.  

Na Nymbursku se voleb účastnilo 28,22% voličů. Ve Středočeském kraji získala ODS 35,98%, 

sociální demokraté 20,55%, komunisté 13,97%, Suverenita 4,43%, lidovci 3,97%. 

V celé Evropské unii přišlo k volbám 43,5% osob. Výsledky voleb ukázaly též  velké rozdíly mezi 

jednotlivými státy Evropské unie. Volební účast v České republice byla 28,22%.  Volby do Evropského 

parlamentu vyhrála u nás ODS, dostala 31,45 % hlasů, sociální demokraté 22,38%, komunisté 14,18%, 

lidovci 7,64%, Suverenita 4,26%, Strana zelených se s 2,06% neprosadila. Odezvou bylo 8. června 

složení funkce předsedy této strany Miroslava Bursíka. 
2
 Do Evropské unie jsme mohli vybírat ze 32 

politických stran. 

Zajímavé je, že v současné době je v naší zemi registrováno 98 politických stran, 68 aktivních, 17 

pozastavených a 13 zrušených, a stále se zakládají strany nové. Tak v květnu byla ustavena nová strana 

T0P 09, jejímž lídrem je Karel Schwarzenberg, který byl v listopadu 2009 zvolen předsedou této strany.  

 

Obecní úřad  
Rozpočet obce na rok 2008 byl schválen 19.12. 2007 a během roku byl upravován sedmi 

rozpočtovými opatřeními.  

    Schválený rozpočet                           Skutečnost k 31.12.2008 

Příjmy: 9 476 500,- Kč      10 119 110,49 Kč 

Výdaje: 8 673 500,- Kč  12 064 811,04 Kč  

Financování:        803 000,- Kč        1 945 700,55 Kč 

Zůstatek finančních prostředků k 31.12.2008 činil 1 265 565,18 Kč 

Z toho BÚ Komerční banka     633 285,65 Kč 

            BÚ Poštovní spořitelna       24 185,24 Kč 

            BÚ Česká spořitelna       10 263,50 Kč 

            FRB     597 830,79 Kč 

 

Rozpočet obce na rok 2009 byl schválen ve finančním výboru 19.11. 2008, projednán 

v zastupitelstvu 15.12. 2008.  

 Příjmy celkem  8 917 500,- Kč  

 z toho daňové  3 840 000,- Kč 

 nedaňové      487 000,- Kč 

 kapitálové   4 525 000,- Kč 

 dotace        65 500,- Kč 

 Výdaje celkem 4 884 500,- Kč 

 z toho běžné   3 293 000,- Kč 

 kapitálové  1 591 500,- Kč 

 Financování    4 033 000,- Kč 

 

Inventarizační komise ve složení předseda Petr Baloun, členové komise Ing. Vlastimil Dubský a 

Jiří David provedli podle inventarizačních seznamů k 31. 12. 2008 namátkové kontroly u obecní 

knihovny, zdravotního střediska, hasičské zbrojnice a kulturního zařízení. Kontroly  zjistily, že došlo 

k vyřazení majetku v hodnotě 99 641,- Kč.  

Podle zákona 20/2009 Sb. byla provedena úprava odměn členům zastupitelstva obce podle tabulek 

s platností od 1. ledna 2009.  

                                                 
2 Dokumentace č. 1271/09-20 
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Ve druhé změně územního plánu obce byla navržena a schválena lokalita na výstavbu rodinných 

domů. Než obec přistoupí k provedení projektu a geometrickému zaměření hodlá provést průzkum mezi 

občany. Teprve, bude-li  zájem, přistoupí  se k vypracování  kompletního plánu zástavby, 

geometrickému   zaměření stavebních parcel a vybudování inženýrských sítí. Podstatnou roli zde hrají 

finanční možnosti obce.  

Prodejní cena objektu čp. 5,  budovy někdejší pošty, byla snížena z původních dvou miliónů korun 

na 1 150 000,- Kč. Do konce roku však budova prodána nebyla. 

Podle zákona č. 300/2008 Sb. musí mít každá obec od 1. července 2009 tzv. datovou schránku, 

která umožní elektronickou komunikaci navzájem mezi úřady a mezi občany. Zařízení, tzv. Czech 

POINT - Český podací ověřovací informační  národní terminál, obec jej obdržela začátkem září.  

Pomocí tohoto zařízení  mohli občané na obecním     úřadě získávat od 1. prosince ověřené výstupy 

z následujících systémů: výpisy z Katastru nemovitostí, z Obchodného rejstříku, z  Živnostenského 

rejstříku, z Rejstříku trestů, z Bodového hodnocení řidiče.  

Za rok se uskutečnilo sedm zasedání obecního zastupitelstva. Účast na schůzích se pohybovala 

v rozmezí  tří až  osmi občanů, převážně důchodového věku. Několikrát zazněl na schůzi požadavek 

občanů na hlasitější projevy zastupitelů a jako důvod malé účasti přítomní udávali právě špatnou 

slyšitelnost  projednávaného.  

 

Kulturní a společenský život 
byl především zásluhou kulturní komise obecního úřadu bohatý. Svou měrou přispěl také klub seniorů a  

obecní knihovna.  

8. ledna na přátelském posezení důchodců seznámila knihovnice paní Hana Eliášová  účastníky 

s  knihou Yury Wintenberga Metresy - Tajemná moc žen, kronikářka předložila k prohlídce 

dokumentační materiály ke kronice za první pololetí roku 2008  a zavzpomínali jsme na slavení 

masopustu v minulosti.  

12. února poutavě připomněla  knihovnice rodinného přítele, motocyklového a automobilového 

závodníka,  zasloužilého mistra sportu a  nositele  první Zlaté přilby z roku 1929 Zdeňka Pohla, 

Kronikářka otevřela jeden z dokumentů kroniky Prozatímní smlouva svatební z roku 1878  a předložila 

k nahlédnutí dokumentační materiály za druhé pololetí roku 2008. 
3
 

Na přátelském posezení 12. března kronikářka seznámila přítomné se zajímavými postřehy 

z cesty pana Romana Šulce po Íránu a knihovnice přečetla poutavý příběh  ze soužití staré paní a 

jejího věrného přítele - psa. 
4
 

Na posledním dubnovém přátelském posezení důchodců 16. dubna  byla zahájena souborná 

výstava kronik a dokumentačních materiálů, kterou  do neděle 19. dubna  shlédlo 149 návštěvníků. 

Organizátory výstavy, klub seniorů,  udivil malý zájem  zastupitelů obce. Ze sedmičlenného výboru ji 

navštívili pouze starosta obce, místostarosta a kulturní referentka.
5
  

30. dubna se vydařil velký čarodějnický oheň. Letka místních čarodějnic střežila vzdušný prostor 

tak dokonale, že ani kapka vody jejich rej neskropila. 
6
 

 23. května připravila kulturní komise setkání žen ke Dni matek. Každou  návštěvnici v předsálí 

kulturního domu přivítal a podaroval kytičkou místostarosta pan Jiří Podval. Zábavný program kromě 

pohoštění vyplnil konferenciér a imitátor pan Alois Matoušek a vhodně doplnil hudbou  a zpěvem pan 

Oldřich Tuček. Smíchem a potleskem odměňovaly návštěvnice bohatě oba účinkující. Škoda, že 

z devadesáti pozvaných se nás sešla jen třetina. 
7
 

Kulturní komise obecního úřadu měla i letos šťastnou ruku při volbě  programu na Den dětí, který 

se konal v neděli 7. června.    Na profesionálně vedený program Vanda a Standa,  naplněný  

písničkami,  soutěžemi o ceny, hrami, tancem,  zábavnými pohybovými a zároveň výchovnými 

                                                 
3 Dokumentace č. 1253/09-2 
4 Dokumentace č. 1254/09-3 

5 Dokumentace č. 1257/09-6, 1258/09-7, 1259/09-8 
6 Dokumentace č. 1260/09-9 
7 Dokumentace č. 1266/09-15 
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aktivitami,  reagovaly děti po celé dvě hodiny spontánně.  Programem, vedeným s citem a láskou 

k dětem, byly nadšeny nejen samy děti, ale i dospělí. Ke spokojenosti osmdesáti pěti malých 

návštěvníků přispěla i prohlídka reprezentačních strojů mladých motocyklistů, občerstvení a v nemalé 

míře i příznivé počasí.  
8
 

Taneční zábavy, která se konala 5. července na letním parketu hostince „U Volejníků“ s hudbou 

kapely Brtník, se účastnilo 120 platících návštěvníků. Z výtěžku finanční sbírky 1 640,- Kč, kterou 

pořadatelky zábavy - „Letka místních čarodějnic“ -  při  ní uspořádaly, byly zakoupeny věci pro 

postižené povodněmi a zaslány společně se sbírkou organizovanou obecním úřadem. 
9
 

Poslední prázdninová sobota se vydařila dětem i dospělým. O úspěch se zasloužila kulturní 

komise i místní oddíl kopané. Více jak tři hodiny se děti na hřišti výborně bavily soutěžemi, zdoláváním 

nafukovacího hradu, v hracím koutku nejmenší děti malovaly, stavěly kuželky, házely míčky do úst 

šaška. Soutěže pro školáky i předškoláky pořadatelky vtipně motivovaly tématikou snadných úkolů  

z matematiky, českého jazyka, tělesné výchovy, přípravou potřeb do školy nebo do školky a svačinou - 

pojídáním koláčů. Pro děti nechybělo ani občerstvení. Zatímco se děti nemohly rozloučit s nafukovacím 

hradem, dospělí příznivci kopané už fandili fotbalistům při utkání Žehuň - Sány. 
10

 

3. září uspořádala kulturní komise zajímavý zájezd. Prvním cílem naší cesty se stal státní zámek 

Hrádek u Nechanic, postavený jako reprezentační a letní sídlo hraběcího rodu Harrachů v letech 1839-

1857. Zámek byl v roce 2001 prohlášen národní kulturní památkou. Neméně zajímavá byla i prohlídka 

zámku Karlova koruna v Chlumci nad Cidlinou. Zámek si nechal postavit jako své reprezentační letní 

sídlo v letech 1721-1723 hrabě František Ferdinand Kinský, nejvyšší kancléř a lovčí království Českého. 

Bohaté kulturní zážitky z prohlídek obou zámků ukončil na závěr i výtečný oběd v příjemném prostředí 

hotelu v Oboře. 
11

 

8. října zahájil klub seniorů třetí cyklus přátelských setkávání. 23 přítomných vyslechlo zdravotní 

přednášku paní Hany Eliášové o diabetu, prohlédlo si část dokumentů obecní kroniky z prvního pololetí 

letošního roku a vystavené historické fotografie  z 21. srpna 1968 v Žehuni doplnili osobními 

vzpomínkami. Kromě reprodukované hudby a blahopřání jubilantům jsme  pro  zpestření zavedli i 

desetiminutovka  vtipů. 
12

 

Na   sobotu 10. října připravila kulturní komise pro děti zajímavou vycházku do Kozí hůry. Děti 

rozdělené  do skupinek procházely po vyznačené,  nepozorovaně hlídané  trase a hledaly na deseti 

stanovištích lístky s přeházenými  úryvky pohádky Zvířátka a loupežníci. Správní luštitelé, a to byli 

všichni účastníci hry, si závěrem opekli uzeninu, vypili čaj a posilnili se i sladkostmi. 
13

 

V předvečer 28. října, k 91. výročí vzniku Československé republiky, položil starosta obce 

Václav Fišer spolu s podplukovníkem letectva Vladimírem Eliášem kytici k pomníku padlých.  

Druhého podzimního posezení seniorů se 12. listopadu účastnilo 24 seniorů. Knihovnice 

připomněla zesnulého spisovatele Miloslava Švandrlíka ukázkou z jeho díla, pamětníci  po prohlídce 

fotodokumentace statku Stará Báň  přispěli k danému tématu svými vzpomínkami. Program doplnila 

gratulace jubilantům,  chvilka vtipů,  hudba  a občerstvení. 
14

 

Bohatě navštívené bylo v pořadí čtrnácté předvánoční posezení pro důchodce,  které pořádal 

obecní úřad  21. listopadu 2009 v sále kulturního domu.   Po  zahájení starostou obce  a kulturní komisí,  

provázely salvy smíchu komické vystoupení dua Eva a Vašek a  taneční kreace pánské taneční skupiny  

Rasputin z Kolína. K dobré náladě a pohodě přispělo jak  bohaté občerstvení tak  i hudební doprovod  

pana Oldřicha Tučka z Dobšic, které inspirovalo i k tanci. Čtyřicet  seniorů se celé odpoledne výborně 

bavilo. 
15

 

                                                 
8 Dokumentace č. 1267/09-16 
9 Dokumentace č. 1268/09-17 
10 Dokumentace č. 1271/09-20 
11 Dokumentace č. 1275/09-24 
12 Dokumentace č. 1277/09-26 
13 Dokumentace č. 1278/09-27 
14 Dokumentace č. 1280/09-29 
15 Dokumentace č. 1281/09-30 
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V. slavnostní zahájení adventu přivedlo opět v neděli 29. listopadu 2009 k vánočnímu stromu 

přes dvě stě diváků ze Žehuně a okolí.  Po zahájení místostarostou obce zahrály děti, které navštěvují 

hudební školu v Poděbradech,  za vedení   pana  učitele Jiřího  Svobody  na flétnu a klávesy koledy. 

Další program nacvičila s dětmi paní učitelka Marta Jiroudková. Zahájení adventu  provázelo bohaté 

občerstvení a vánoční trh. 
16

 

V neděli 6. prosince 2009 odpoledne zavítal opět do Žehuně Mikuláš. Nejdříve se děti bavily 

vtipným představením Honzy Krejčíka, který přivedl také Mikuláše a čerta s dárky. V závěru dostaly 

děti pohoštění. 
17

 

Na předvánočním přátelském posezení seniorů  10. prosince se 25 přítomných bavilo nejen 

hudbou, vtipy, ale přišla spočítat naše provinění, napomenout nás  a podarovat  také čertice, která se 

těšila velkému zájmu všech  přítomných. 
18

 

 Advent v Žehuni v letošním roce byl bohatý na kulturní a společenské akce. Kromě tradičního 

zahájení adventu 29.listopadu, pořádaného kulturní komisí obecního úřadu, připravil 19. prosince klub 

seniorů v kostele sv. Gotharda  adventní koncert smíšeného sboru, řízený paní učitelkou Věrou 

Blažkovou z Opočnice, současnou varhanicí našeho kostela.  Na zakončení adventu zazpívala koledy u 

vánočního stromu Eva Podvalová za hudebního doprovodu Petra Štěpána. O bohatou ochutnávku 

výborného vánočního cukroví se zasloužily místní hospodyňky. Členky kulturní komise nezapomněly  

na horký čaj pro děti a grog pro dospělé. 
19

    

 

Obecní knihovna 

 Knihovna registrovala celkem 102 čtenáře,  to je 86 dospělých včetně studentů a 16 dětských 

čtenářů do patnácti  let. Příjmy činily 2 080,- Kč, byly to poplatky čtenářů, výdaje za nákup knih a 

předplatné Květů  4 987,- Kč. Celkové roční náklady na knihovnu  čítaly 54 284,- Kč.      

Knihovnu navštívilo za rok 244 čtenářů, kteří si vypůjčili 1 428 knih a 339 časopisů. Knihovnice 

paní Hana Eliášová opět pracovala s dětmi mateřské školy, aktivně se podílela svými přednáškami na 

činnosti klubu seniorů,  ať prezentací knih či zdravotnickou osvětou, spolupracovala  s kulturní komisí  

při zahájení adventu  prodejí výrobků místních obyvatel.  

Letos rozhodl obecní úřad o zvýšení poplatků, takže pracující platí ročně 80,- Kč, důchodci  

50,- Kč, děti do 15 let  40,- Kč.  

Žehuňská knihovna se také zúčastnila celostátní čtenářské soutěže Kniha mého srdce. V Žehuni 

hlasovalo 20 čtenářů. Od osmi osob dostala hlas kniha Babička Boženy Němcové, pětkrát byla vybrána  

kniha Betty Mac Donaldové Co život dal a vzal, třikrát zabodovala kniha Osudy dobrého vojáka Švejka, 

dva hlasy obdržela kniha Zdeňka Jirotky Saturnin a dva Egypťan Sinuhet Mika Waltarriho. Do užšího 

kola celostátní soutěže postoupilo dvanáct knih, aby posléze ze šesti z nich  byla při veřejném konečném 

televizním hlasování 17. října vybrána jako první nejoblíbenější kniha Zdeňka Jirotky Saturnin. Druhé 

až šesté místo obsadily tyto knihy: Božena Němcová, Babička, Antoine de Saint Exupéry, Malý princ,  

Joane Rowlingová,  Stmívání, J.K. Bowling, Harry Poter, Mika Waltari, Egypťan Sinuhet. Hlasování 

v celé zemi se účastnilo 322  813 čtenářů. 
20

 

 Knihovna  zásluhou naší zkušené a obětavé knihovnice plní  funkci kulturního střediska obce.  

 

Tělovýchova  
Ve dnech 18. února  až 1. března se konalo v Liberci 47. mistrovství světa v klasickém lyžování. 

Udává se, že  to byl největší sportovní podnik v České republice. Mnozí občané se však ptali, zda  to  

bylo vhodné v době světové krize, která dolehla  těžce i na naši zem. Navíc dohrou  celé akce byly 

finanční  nesrovnalosti - 117 miliónů dluhů.  

                                                 
16 Dokumentace č. 1283/09-32 
17 Dokumentace č. 1285/09-34 
18 Dokumentace č. 1286/09-35 
19 Dokumentace č. 1287/09-36 
20 Dokumentace č.  1258/09-7                       
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V sobotu 23. května uskutečnili členové místní tělovýchovné jednoty pravidelný každoroční sběr 

železa.  

15. srpna uspořádala Tělovýchovná jednota Žehuň fotbalový turnaj Memoriál Františka Soukupa 

za účasti fotbalových týmů ze Žehuně, Opočnice, Křesetic a fotbalistů z Moravy. Na večerní zábavě se 

vstupným 80,- Kč hrála kapela Domino. Po celý den bylo zajištěno občerstvení.  
21

 

Od října zahájily ženy cvičení „PILATES“. Scházejí se v sále kulturního domu každý pátek od 

17:30 hodin. Cvičení se účastní  kolem deseti žen,  většinou ale nejsou místní.   

 

Škola 
Základní škola 

Je 8. květen 2009, krátce popoledni. Před školní budovou, ozdobenou českým a unijním praporem, 

se začínají scházet lidé. Jejich vzpomínky však nesměřují k  8. květnu roku 1945; to jen nám 

pamětníkům nikdy nevymizí toto datum z paměti. Jak by také mohlo, když do našich myslí a srdcí 

vcházela tenkrát naděje svobody. 

Všichni, kteří se tu dnes před školou postupně scházejí, jsou motivováni jinými pohnutkami - 

setkat se se svými spolužáky a navštívit školu, která jim i po letech evokuje dětství a mládí, a je tudíž  

v představách lákavější, než bývala v době, kdy do jejich dveří museli povinně vstupovat každý den. 

Mnohý z návštěvníků rozradostněn milým setkáním s vrstevníkem, kterého léta neviděl, méně vnímá 

úvodní slova ředitelky školy Mgr. Ivany Adamcové, proslov starosty obce Václava Fišera či pozdrav 

zastupitele Středočeského kraje Ing. Miloše Petery; v davu zanikne dokonce i vzpomínka věnovaná těm, 

kteří v určité době sedali ve zdejších školních lavicích jako žáci, či stávali před nimi jako učitelé. Ať už 

je na vině roztěkanosti či nepozornosti návštěvníků to či ono, jakmile zazní vybídnutí ke vstupu do 

budovy,  všichni zpozorní a nikdo nechce zůstat pozadu.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                    

Pak už jen zbývá rozhodnout se, zda se účastnit ve vyzdobené jídelně vystoupení dětí a divadelního 

představení, nebo nejprve zhlédnout výstavu, instalovanou v tělocvičně, a teprve potom postupně 

procházet jednotlivými třídami, v nichž se od roku 1909, kdy byla tato část historické budovy 10. září 

kolaudována a 19. září vysvěcena, až do dnešních dnů trvale vyučuje. 

Část návštěvníků neopomene navštívit také osiřelé třídy v přístavbě, které svému účelu sloužily 

pouhých deset roků, 1995 až 2005; svou opuštěností působí tísnivě, a tak se mnohým vkrádá do mysli 

otázka, jaký bude jednou jejich další osud. 

Když se pak po páté hodině oba vstupy do školní budovy uzavírají, směřuje velká část návštěvníků 

oslav do kostela sv. Gotharda, kde začíná po úvodním slovu duchovního správce zdejší farnosti P. 

Mons. Vladimíra Hronka a ředitelky školy působivý koncert komorního sboru Resonance, který zážitky 

z oslav nejen završí, ale i umocní. 

Večerní posezení ve školní jídelně pro ty, kteří se o zdárný průběh oslav jakoukoliv měrou nejvíce 

zasloužili, ať už jako sponzoři, či přispěli k jejich uskutečnění svou prací, bylo  projevem vděku ze 

strany vedení školy. 
22

 

Několik minut po osmé hodině 1. září 2009 se na školním dvoře shromáždily školní děti s 

učitelkami a rodiči. Vše bylo připraveno k významnému aktu - završení květnové slavnosti stoletého 

výročí otevření školní budovy. Po zahájení ředitelkou školy Mgr. Ivanou Adamcovou vhazují prvňáčci 

ke kořenům lípy první lopatky hlíny a dva žáci páté třídy společnou práci školáků dokončují. Předáním 

šerpy prvňákům, gratulací ředitelky školy, rozdáním pamětních listů všem školákům a proslovem 

starosty obce pana Václava Fišera neopakovatelná slavnost končí. 

A co si přát závěrem? Nechť tento stromek - symbol druhého století historické etapy naší školní 

budovy - mohutní a přináší pohodu a šťastné chvíle všem, kteří budou vdechovat vůni jeho květů a 

pobývat v jeho stínu. 
23

 

Základní a mateřská škola nabízí v květnu, červnu a září turistickou  základnu, která se nachází 

na zahradě mateřské školy; jedná se o ubytování v šesti  čtyřlůžkových chatkách se sociálním zázemím a 

                                                 
21 Dokumentace č. 1260/09-9, 1278/09-27 
22 Dokumentace č. 1261/09-10, 1262/09-11, 1263/09-12 
23 Dokumentace č. 1272/09-21 
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dvěma  třídami. Objekt je vhodný pro uspořádání školy v přírodě, školní výlety a jiné školní akce. 

Stravování  zajišťuje   školní jídelna 5x denně s pitným režimem. Dítě mateřské školy platí denně  

220,- Kč, dítě prvního  stupně  základní školy 230,- Kč, druhého  stupně  školy 240 ,- Kč, dospělá osoba 

250,- Kč.  

Zápis ze zasedání zastupitelstva obce ze dne 29. listopadu 2009 říká: „Ředitelství ZŠ a MŠ Žehuň 

požádalo svého zřizovatele o povolení výjimky z počtu žáků ZŠ a dětí MŠ. Dle vyhlášky č. 48/2005 Sb. o 

základním vzdělávání má mít dvojtřídní málotřídní škola 24 žáků, ve školním roce 2009/2010 je 

skutečnost 22 žáků. Dle vyhlášky č. 14/2005 Sb. o předškolním vzdělávání se třída MŠ naplňuje do počtu 

24 dětí, zřizovatel může povolit navýšení až o 4 děti, tj. 28 dětí na třídu.“   

Mateřská škola zahájila provoz 1. září 2009 s 27 dětmi.  Další zprávy o základní a mateřské škole 

naleznete na internetových stránkách www.zszehun.cz. 

 

Počasí 
První polovina ledna byla mrazivá, nejvyšší mráz jsme naměřili 12.ledna -20°C,13. ledna dosáhla 

sněhová pokrývka 14 cm.  V druhé polovině ledna se mrazy pohybovaly v rozmezí -3°C až -6°C. 

Poslední odvážlivci  bruslili u kraje rybníka na Malé Straně a u Haled ještě 25. února, kdy noční  mráz 

klesl  na -5°C, ale přes den už teplota  vystoupila na  12°C.     Pouze 14. února ukázal teploměr ráno   

-10°C. Pokud padal sníh, tak to bylo s deštěm.   1. března  byl vyhlášen na Cidlině v Novém Bydžově  

1. povodňový stupeň, denní  teploty  se pohybovaly kolem 10°C, noční teplota poklesla jen 25. března 

na-8°C, jinak se většinou noční teploty pohybovaly mezi 0°C až -3°C.      

Duben byl velmi suchý a teplý, několikrát jsme přes den naměřili 20°C, nezřídka i 25°C. Teprve  

začátkem května trochu zapršelo. 25. května padaly malé kroupy, do konce měsíce přišlo i několik 

vichřic s krupobitím. U nás však větší škody nebyly. Červen zahájilo velmi chladné počasí, na horách se 

objevil i sníh. Také v druhé polovině měsíce trvaly chladné dny,  četné bouře, často s krupobitím,  

napáchaly na Nymbursku a Pardubicku značné škody. 

 Poslední  červnový  týden zasáhly severní a střední Moravu a  posléze i jihozápadní Čechy 

rozsáhlé   povodně. Soudilo se, že v několika řekách se jednalo o padesátiletou  až stoletou vodu; na 

některých místech se hovořilo o vodě dvousetleté.    25. června se sešla ústřední povodňová komise státu 

a konalo se mimořádné zasedání vlády. Záplavy si vyžádaly patnáct lidských obětí, byly  zamořeny 

studně, v zasažených oblastech pracovali psychologové.  Udávalo se, že to byly třetí nejtragičtější 

záplavy poslední doby a počítalo se, že škody převýšily náklady povodní z jara 2006 a dosáhly téměř 

sedm miliard korun. Podle pozdějších zpráv škody činily 8,5 miliard korun.  28. června se začaly 

instalovat protipovodňové bariery i v Praze. Ta však zůstala od povodní ušetřena. Charitativní finanční 

sbírka dosáhla kromě věcné pomoci k 10. červenci 68 miliónů korun, vláda uvolnila 99 miliónů. Také 

v Žehuni se konala na postižené lokality sbírka. Záplavy přišly v několika časových vlnách a kratší 

lokální bouřky, doprovázené bleskovými  povodněmi,  trvaly až do 7. července. Místní bouřky, 

přívalové srážky, kroupy,  nárazový vítr i krátkodobé rozvodňování menších toků však působily na 

mnoha místech škody až do 18. července.   Zasaženy byly  i okolní země. Žehuň byla rozmarů počasí 

ušetřena. 

Letošní letní povodně vedly opět  k mnoha úvahám, v čem tkví hlavní příčina rozsáhlých záplav, 

které v posledních letech ohrožují nejen naši zem, ale celý svět  Bylo vysloveno mnoho příčin a jedna 

z nich také směřovala   k činnosti  zemědělců, kteří se sice snaží vypěstovat co nejvíce plodin, ale 

nepečují o krajinu. Uvažuje se proto o obnovách remízků, meandrů toků a lužních lesů.  

V červenci vystupovaly  teploty  až přes 30°C, po celý měsíc trvalo velmi kolísavé počasí, tropická 

vedra střídala prudká ochlazení, vydatné deště, bouřky, vichřice i krupobití. 23. července po parném dnu 

s teplotou 35°C večerní vichřice  zlomila dva mohutné stromy na hřišti,  které značně poškodily střechu 

budovy s podiem. Blesk uhodil do jasanu na sádkách a zlomil  ořech.  Vichřice, která se přehnala toho 

dne zemí, zanechala opět v mnoha krajích desetimiliónové škody.  

V srpnu převládalo teplé a suché  počasí, jen místy se ještě vyskytly menší povodně. Teplo a sucho 

přetrvalo i  v září, dokonce se uvádělo největší sucho za posledních šest let. 7. října byla na mnoha 

místech naší země překročena teplotní hranice. V Žehuni jsme přes den naměřili více jak 25°C, 8. října 

rovněž tolik. O necelý týden později, 13. října, začalo na českých horách sněžit. V  Žehuni ten den ráno 
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jsme naměřili 5°C, přes den 8°C. 15. října jsme  v Žehuni přivítali první nesmělé sněhové vločky.  

Velkou část Česka zavalily přívaly sněhu. Na horách a  v podhůřích lámal mokrý, těžký  sníh desítky 

stromů, které přetrhaly elektrické vedení, což způsobilo nedozírné energetické a dopravní potíže,  takže 

v jedenácti okresech byl vyhlášen kalamitní stav.  Nepřetržité sněžení navrstvilo na horách více jak 

metrovou výšku sněhu.  Sněhová kalamita postihla celou střední Evropu. V dalších dnech začal sníh tát i 

na horách. V nižších polohách až do konce měsíce nemrzlo. 

Celý listopad byl velmi teplý, 26. listopadu byl překročen teplotní rekord 13,5°C z roku 1944, 

když teploměr ukázal 14,5°C. Také v dalších dnech vystupovala teplota stále nad 10°C. Teprve v druhé 

polovině prosince začalo mrznout, v Žehuni jsme naměřili 20. prosince  -17°C a do 22. prosince ležel 

sníh. Ten však brzy roztál, takže Vánoce jsme prožili na blátě. Udává se, že rok  2009 byl pátým 

nejteplejším od roku 1880. 

Přehled  srážek 

leden  20,1 mm květen      65,9 mm září           7,6 mm 

únor 50,7 mm        červen      37,4 mm      říjen        45,6 mm  

březen 59,8 mm        červenec   75,3 mm      listopad   29,5 mm 

duben      5,5 mm        srpen         31,9 mm      prosinec   64,- mm 

Celkem spadlo za rok 2009 ...........493,3 mm srážek. 
24

 
 

 

Žehuňský rybník 
31. července 2009 odešel do důchodu po 42 letech práce v rybnikářství sádecký pan Václav 

Kavka.  O rybník v Žehuni se staral od roku 1971, plných 38 let. K 1. srpnu nastoupil na jeho místo 

rovněž absolvent rybnikářské školy pan Pavel Berka, který pracoval v rybníkářství už od roku 1992. 

Jeho celoročním pomocníkem zůstává  Jiří Kotlář.  Budova Státního rybářství, sádka čp. 3,    se 

nákladem jeden a půl miliónu opravuje  pro nového sádeckého. Výlov proběhl ve dnech 19. až 22. října. 

Výtěžek byl průměrný, přesná čísla se uvádět nesmějí.  

Poslední den v roce odpoledne jsem se stala zcela náhodně v klubovně na sádkách  přímým 

účastníkem tradičního rozloučení porybného a několika jeho celoročních   místních                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                               

pomocníků s uplynulým rybářským rokem. Z bohatého pohoštění jsem také ochutnala smaženého kapra, 

kterého chutně připravil sám nový sádecký. Z deseti získaných fotografií jsem nechala umístit na 

internetových stránkách obce šest vybraných snímků.   

 

Zemědělství  
12. března protestovalo před ministerstvem zemědělství na osm tisíc zemědělců proti dotační 

politice EU, kterou považují za nespravedlivou k novým členským státům. Nesouhlasí také s nízkými 

výkupními cenami mléka. Takzvanou „mléčnou stávku“ vyhlásili zemědělci 28. dubna v celé Evropě.  

V našem regionu se uskutečnila  u Památníku selského povstání u Chlumce nad Cidlinou. Zemědělci, 

kteří u nás dostávají za litr mléka okolo pěti až šesti korun, ale výrobní náklady jsou u většiny podniků o 

dvě až tři koruny vyšší,  tak dávali najevo, že je produkce mléka ohrožena.  Další protestní akci 

zablokováním silnic a dálnic uskutečnili zemědělci 29. června 2009 a pohrozili vybitím 20 000 krav.  

29. a 30. října vylívali zemědělci na protest tisíce litrů mléka. Udává se, že oproti letošním šesti  

korunám dostávali zemědělci ještě vloni devět korun.   

Na konci prvního červencového týdne začaly v Česku žně. V oblastech, v nichž se přehnaly 

povodně, byly ohroženy. Sdružení soukromě hospodařících rolníků v Žehuni  začalo sklízet ozimý 

ječmen 7. července. Dešťové přeháňky  však práce ztěžovaly.   Úroda byla letos většinou slušná. 

Výkupní ceny obilí  byly nízké.    

2. prosince demonstrovalo v Praze na tři tisíce zemědělců opět za vyšší dotace EU.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                      

 

 

                                                 
24 Dokumentace č. 1280/09-29, 1286/09-35 
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Hasiči 
V dubnu byla doplněna Jednotka požární ochrany III o mladé členy. Čítá   14 osob.   

Velitelem je  Petr Krause, strojníkem Lukáš Kudrasvili, členy: David Dej, Pavel Bořek, Jan Dočkal, Jan 

Štěrba, Miloš Votava, Zdeněk Konvalina, Josef Konvalina, Petr Baloun, Petr Maleček, Jan Jehlička ml., 

Ondřej  Heřmanský, Jaroslava Krejčová.  26. dubna se mladí členové sešli v hasičské zbrojnici  

k brigádě. Od té doby tam pracovali několikrát. Záznamy o své činnosti zatím nevedou.    

   Je třeba vybavit jednotku základními ochrannými prostředky, jako jsou rukavice, obuv, zásahové 

obleky, čepice, trička. Dále je třeba zakoupit věcné prostředky:  lopaty, hrábě, kanystry, lana. Starosta 

obce požádal o finanční nebo materiální pomoc Hasičský zásahový sbor Kolín. Dostal příslib na dodání 

deseti kusů použitých zásahových obleků.  

Byl  vypracován Požární plán obce Žehuň, který upřesňuje povinnosti a podmínky zabezpečení 

požární ochrany v obci, uvádí způsob vyhlášení požárního poplachu a seznam sil a prostředků jednotky 

požární ochrany podle požárního plánu Středočeského kraje.  

Při přátelském posezení seniorů 8. října mi pan Jan Jehlička st. zapůjčil knihu protokolů Sboru 

dobrovolných hasičů v Žehuni, zavedenou v roce  1922 při znovuustavení sboru. První zápis nese  

datum 29. ledna1922, poslední 10. ledna 1932. Dále  mi zapůjčil Zápisník schůzí z let 1941 až  1974. 

Další kniha protokolů záhadně zmizela.  Podle těchto  dokumentů a podle zápisů v obecních kronikách 

zpracovávám historii Sboru dobrovolných hasičů v Žehuni, který oslaví v roce 2012 130 let od svého 

prvého ustavení v roce 1882 a 90 let od znovuustavení v roce 1922. 
25

  

 

Myslivecké sdružení Cidlina  
V říjnu mě požádal předseda Mysliveckého sdružení  Cidlina Ing. Jaroslav Tomášek o starší 

materiály z dokumentace obecní kroniky  k instalování výstavy o   historii  mysliveckého sdružení  do 

nově otevřeného  Obecního  domu v Dobšicích čp.  16 v expozici  místních tradic a spolků.  Při té 

příležitosti mi předal také některé novější dokumenty.  

 Z jeho zprávy uvádím: V roce 1978 došlo ke sloučení honiteb Choťovice, Žehuň a Sány. Honitba 

Hradčany-Dobšice byla částečně přidělena   Žehuni, Dlouhopolsku a Opolanům. Toto ustavení honitby 

trvalo po malých úpravách až do roku 1992, kdy vstoupil v platnost nový zákon o  myslivosti, podle 

něhož byla uznána s účinností od 1. dubna 1993 honitba s názvem Žehuň jako honitba společenství. 

Vlastníkem honitby se stalo Honební společenstvo Žehuň. Celková výměra honitby činila 2 925 ha, 

z toho orná půda 2 775 ha, lesní půda 116 ha, vodní plochy 4 ha, ostatní pozemky 30 ha.    Honitba 

Honebního společenstva  Žehuň byla pronajata na deset let, od 1.4. 1993 do 31.12. 2003,  Mysliveckému 

sdružení Cidlina. Honebního starostu dosud vykonává Ing. Jaroslav Tomášek z Kolína, hospodáře 

Zdeněk Ševčík.    

Po uplynutí deseti let byla uzavřena nová smlouva o nájmu honitby na období  1.4. 2003 až  

31.3. 2013, podepsaná za pronajimatele  Myslivecké sdružení Cidlina se sídlem v Žehuni Františkem 

Ševčíkem ml., za  držitele Honebního společenstva Ing. Jaroslavem Tomáškem. Při kontrole bylo 

zjištěno, že honitba nemá původně uváděnou výměru 2 925 ha, ale 3 127 ha, proto byla provedena 

v roce 2 003 oprava.  

Protože se Myslivecké sdružení Cidlina zabývalo odchovem bažantích kuřat,  každoročně jich 

1 500 vypouštělo do revíru a v rámci honitby byly pro intenzivní chov bažantí zvěře dobré klimatické 

podmínky, byla Honebnímu společenstvu Žehuň uznána část honitby o výměře 915 ha jako bažantnice. 

Uznání honitby-bažantnice  nabylo plné moci 9. 2. 2005.  

V roce 2009 evidovalo Myslivecké sdružení Cidlina 33 členů s výkonným jedenáctičlenným 

výborem. Předsedou byl Ing. Jaroslav Tomášek, hospodářem Zdeněk Ševčík, pokladníkem Václav 

Fejfar z Dobšic. V posledních letech došlo k výraznému omlazení  mysliveckého sdružení příchodem 

mladých myslivců, většinou z mysliveckých rodin. 
26

 

  

 

                                                 
25 Dokumentace č. 1256/09-5 
26 Dokumentace č. 1282/09-31 
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Český rybářský svaz - místní organizace Žehuň  
Podle zprávy pokladníka Josefa Vaníčka z Dobšic uvádím: Výbor pracuje v nezměněném složení. 

Od 1.ledna 2008 vykonává funkci předsedy Václav Psota st.,   bývalý dlouholetý předseda Oldřich 

Branda byl pověřen výchovou a školením nových členů. Revizní komise pracuje ve složení Václav 

Popek, Jaroslav Selichar a Josef Kubát.   
V roce 1998 se prováděla generální oprava karotkového hrazení  jezu na Cidlině a po úpravách 

manipulačního řádu bylo zajištěno proti nevhodným manipulacím. Výbor zajišťuje kromě organizačních 

záležitostí na vlastních rybnících v Sánech i odchov kapří násady. V roce 2004 se odbahňovalo  Sánské 

rameno, v roce 2995 rybníček v Sánech.. Tam byl také   upraven a zvětšen výtěrák                                                                                             

Silné povětří  v roce 2008 rozlomilo u Dobšic lávku, jež byla s finanční podporou obce Dobšice, 

Občanského sdružení Dobšané a Mysliveckého sdružení Cidlina nahrazena novou. Stará lávka byla 

v roce 2009 opravena a přemístěna na soutok Mlýnské struhy a ramene 3 na bývalý trubkový přechod.  

Podle statistiky za léta 1997 až 2008 stále členů, žáků i vydaných členských povolenek  ubývá. 

V roce 1997 bylo evidováno 185 členů, 14 žáků, 127 členských povolenek a 25 hostovacích povolenek, 

v roce 2008 se vykazovalo 142+4 členů, 7 žáků, 95 členských povolenek, ale 43 povolenek hostovacích.  

28. února 2009 se konal k 80. výročí založení ČRS-MO Žehuň  sále Dobšického šenku rybářský 

ples. 
27

 

Více najdete na internetových stránkách www.mo-crszehun.cz.  

 

Podniky a provozovny 
 V samoobsluze  nastoupila od února prodavačka paní Alena Kopecká z Hradčan, vystřídala paní 

Ladu Martinkovou.   

Stále zůstává v provozu prodejna Arodružstva, kterou zajišťuje paní Běta Krečmerová.  

21. března otevřel pan Filip Husák v čp. 259 prodejnu krmiv a chovatelských potřeb. Nabízí krmné 

směsi pro slepice, králíky, holuby, papoušky, dále klece, pelíšky, vodítka, obojky, šampony, podestýlky 

pro psy, kočky, hlodavce, papoušky, drůbež a další. 
28

                                                    

Do obce zajíždí každé úterý a čtvrtek dopoledne  pojízdná prodejna masa a uzenin z Nymburka.  

 

Pošta  
v Žehuni oslavila 20. července 140 let svého trvání. Dopis pana Zdeňka Krejčíka z Dolní 

Libchavy, který svým dopisem adresovaným žehuňské poště toto výročí připomněl, mě dovedl ke  

shromáždění a utřídění dostupných pramenů  a sestavení Historie pošty v Žehuni ke 140. výročí jejího 

trvání, jež  je  součástí dokumentů kronikářského zápisu za rok 2009.  

Ve zprávě o činnosti pošty  za rok 2009 poštmistrová paní Jan Urbanová uvádí, že  naše pošta se 

řadí podle počtu 642 domácností do skupiny tzv. malých pošt. Pracují zde kromě vedoucí ještě tři  

doručovatelky, které mají území rozděleno na tři doručovací okrsky. Do jejího obvodu patří  Žehuň, 

Choťovice, Dobšice a Hradčany. V  místním okrsku číslo 1 doručuje paní Věra Černá z Choťovic. Při 

těchto obchůzkách po Žehuni urazí na služebním kole 5,5 km a obejde asi 242 domácností. 

K doručování na okrsku číslo 2 a 3 se od roku 1999 používá služební auto Škoda Felicia. Doručovatelky 

paní Bohumila Modráčková z Dobšic a paní Martina Šípková v Choťovicích, Dobšicích  a Hradčanech  

navštíví asi 400 domácností a potom ještě doručují v Odřepsích, Opolanech a Kaníně, obejdou tam asi 

381 domácností.  Tyto obce patří do obvodu pošty Libice nad Cidlinou. Denně doručovatelky ujedou 

automobilem asi 54 km a ujdou pěšky přibližně 17 km.  

Zásilky ze Žehuně odváží auto České pošty na překládku do Nymburka II, kde se třídí a dopravuje 

do třídírny Praha-Malešice. Ráno také přeprava České pošty zásilky na poštu do Žehuně doručuje.   

 Kromě dříve uváděných služeb je dnes možné uzavřít též na poště v Žehuni  prostřednictvím České 

pojišťovny havarijní pojistku motorových vozidel, získat penzijní připojištění u Českomoravského 

                                                 
27 Dokumentace č. 1253/09-2 
28 Dokumentace č. 1255/09-4 

http://www.mo-crszehun.cz/
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penzijního fondu nebo u Českomoravské stavební spořitelny, uzavřít stavební spoření. Apost je zaveden 

od listopadu roku 1999, automatizovaná balíková dodejna od roku 2004. 
29

 

 

Kanalizace 
Obec měla na konci roku 2008 podanou žádost o dotaci na dokončení celé  kanalizace - 

rekonstrukce staré gravitační kanalizace, vybudování nové tlakové kanalizace u zdravotního střediska, 

vybudování nové gravitační kanalizace směrem ke Kolínu. Na základě podání žádosti o dotaci musela 

obec provést výběrové řízení na dodavatele  na dokončení prací. Obec však dotaci nezískala a bylo jí 

doporučeno, aby podala novou  žádost o dotaci  z POV od Ministerstva zemědělství. Obec žádala také o 

dotaci od Středočeského kraje.  Na vypracování a podání žádosti se podílela společnost VIS Hradec 

Králové. 

Majitelé nemovitostí, kteří  měli zájem o připojení  na malé čerpací jímky nebo do staré gravitační 

kanalizace, museli   svůj záměr předem oznámit na obecní úřad, kde jim byl  sdělen postup  prací a 

předány  kontakty na odborné firmy, které na náklady  majitele nemovitosti připojení odborně provedou.  

Firma Vakstav Jablonné nad Orlicí předložila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 2008/67 na akci 

Kanalizace Žehuň - dokončení.  Práce jsou rozděleny na dvě etapy. Dodatek řeší provedení díla I. etapy 

v ceně 6 860 000,- Kč včetně DPH. Zahájení prací se stanovilo na říjen 2009, dokončení do 30.9.2010 

za předpokladu, že bude poskytnuta dotace z fondu Životního prostředí Středočeského kraje  

č. 3029/OŽP/2009.  

V I. etapě se na konci roku dokončila hlavní stoka gravitační kanalizace  v části obce ke Kolínu a 

v únoru 2010 se má provádět nová gravitační i tlaková kanalizace u zdravotního střediska a Na Místech. 

II. etapa má pokračovat podle finančních možností a získaných dotacích.  
 

Péče o zeleň, životní prostředí, hospodaření s odpadem 
Likvidaci a odvoz komunálního odpadu zajišťovala firma SOP Přelouč a.s. Sběr a odvoz popelnic 

se prováděl  jednou týdně. Kontejnery na plasty se vyprazdňovaly jednou týdně, kontejner na papír 

jednou za dva týdny a kontejner na sklo jednou za čtyři týdny. Nebezpečný a velkoobjemový odpad se 

odvážel dvakrát  ročně.   

Obec přijala dvě žádosti o zaměstnání s nástupem od 1. března. Podle informací Úřadu práce Kolín 

budou přispívat na jednoho pracovníka měsíčně 10 800,- Kč, zbývající mzdové náklady bude hradit 

obec. Od 1. března tak nastoupil na práce pan Jaroslav Sahulka, od května paní Alena Tichá  a od června 

paní Věra Uryková. Paní Alena Tichá se po dvou měsících vrátila pracovat do skláren v Poděbradech. 

Brigády při jarním úklidu kolem kostela  4. dubna se účastnilo dvacet dobrovolníků.  Tři hodiny 

tvrdé práce čekalo na dvanáct důchodců,  tři zastupitele obce a pět dalších občanů, mezi nimiž nechyběla 

ani malá Kateřinka Malečková, která po celou dobu zdatně pomáhala svému tatínkovi. 
30

 

Před oslavami stoletého výročí  otevření budovy školy posekal trávu na starém hřbitově pracovník 

obecního úřadu pan Sahulka a trávu shrabali starosta obce, paní Ševčíková a paní Alena Tichá.  

  Pan Sahulka s paní Urykovou byli začátkem srpna po slovním napadení starosty z práce 

propuštěni. Obec pak zůstala bez trvalé údržby, pouze starosta obce se snažil provést sám nejnaléhavější 

práce. Štěstí, že pro dlouhotrvající sucho tráva tolik nerostla. Teprve od listopadu přijal obecní úřad  na 

údržbu obce důchodce pana Karla Kudrlu.  

Část jehličnanů obecního lesa je napadena kůrovcem. Na jaře bylo třeba instalovat do lesa lapače.  

 

Zdravotnictví  
Od roku 2007 se jednalo o regulačních poplatcích. Letos stále více narůstala kritika na rozporuplné 

krajské nabídky  neplatit poplatky a hradit je formou darů.  Od 1. dubna neplatily děti do osmnácti let u 

lékaře 30,- Kč a jim a seniorům nad 65 let se limit z původních pěti tisíc korun krátil na dva a půl tisíce.  

                                                 
29 Dokumentace č. 1270/09-19, 1272/09-21, 1276/09-25, 1281/09-30 

 
30 Dokumentace č. 1256/09-5 



 14 

Ministerstvo zdravotnictví prosazovalo zachování regulačních poplatků, snížení cen všech léků o 5 

procent a zavedení bezplatného očkování dětí proti pneumokokovým infekcím. 

Celý svět začalo koncem dubna obcházet  strašidlo globální pandemie- prasečí  chřipky, vyvolané 

virem AH1N1,   která propukla v Mexiku a v několika dalších latinskoamerických zemích.Den ode dne 

přibývaly zprávy o nových případech v dalších zemích i kontinentech. Naše sdělovací prostředky šířily  

zprávy typu - prasečí chřipka hrozí půldruhé miliardě lidí,  pandemie by ohrozila až tři milióny Čechů. 

Ministerstvo zdravotnictví začalo prověřovat  stav zásob antivirotik Tamiflu a vyjednávat s firmami o 

výrobě pandemické vakcíny. 30. dubna  varování postoupilo na pátý stupeň ze šesti možných. 25. května 

byl u nás zaznamenán první případ. 5. července hlásilo nákazu přes sto zemí,   ale většina onemocnění  

měla mírný průběh, lidé se uzdravili  většinou do jednoho týdne, často i bez pomoci lékaře.  

Sdělovací prostředky hlásily pravidelně počty nakažených a úmrtí. Byly uzavřeny také některé 

školy. Začátkem prosince se začalo očkovat i v naší zemi. Sami lékaři se ale většinou očkovat nedávali. 

V Žehuni měla paní doktorka Ulrichová nahlášeno 12 potencionálních rizikových pacientů, ale 

k očkování se dostavili pouze čtyři. Sama se také očkovat nedala.  

 3. prosince  bylo v českých zemích hlášeno 872 nakažených a 23 úmrtí. O Vánocích,  kdy  lidé 

setrvávali více ve svých domovech, se šíření epidemie zpomalilo.  
 

Životní úroveň  
Od ledna se zvýšily důchody o 4,4 %, to je v průměru o 330,- Kč. Průměrná výše starobního 

důchodu dosáhla  v září 10 031,- Kč, u mužů  11 159,- Kč, u žen u žen 9 124,- Kč. Česká správa 

sociálního zabezpečení vyplácela  v září 2 094 808 starobních důchodů. V září se evidovalo půl miliónu 

nezaměstnaných.   

V tomto roce zdražil ČEZ domácnostem elektřinu o 9,9%. V březnu udávala společnost Faktum 

Invenio, že současná ekonomická krize postihla již pětinu Čechů. Šest lidí z deseti již zaznamenali 

pokles životní úrovně. Projevy krize pocítily zejména rodiny s  nižšími příjmy. Polovina lidí v průzkumu 

udávala,  že se kvůli krizi zhorší jejich ekonomická situace.V březnu dvě třetiny lidí prohlašovaly, že 

mají problémy vyjít se svým měsíčním příjmem.Udávalo  se, že se jedná o nejhlubší recesi od třicátých 

let minulého století. Někteří prognostikové sdělovali, že propad bude ještě větší. Česká měna zažívala 

obrovské výkyvy.  

 Tak jako v zemích Evropské unie  i naše vláda vypracovala krizový balíček, který má zmírnit 

dopady hospodářské krize.   

V listopadu jsme se dozvěděli, že státní dluh činí 1,167 biliónu korun. Státní rozpočet za rok 2009 

vykázal schodek 192,25  miliardy korun. Dluh domácností činil 100 miliard. Pro příští rok se plánuje 

státní rozpočet 163 miliard korun.  

 

A život běží… 
Podle zpráv Českého statistického úřadu přibylo vloni v České republice 86 400 obyvatel. Jejich 

počet rostl i díky zahraničním  migrantům. Nejvíce lidí přišlo z Ukrajiny, Vietnamu a ze Slovenska. 

Podle údajů cizinecké policie mělo v Česku povolení k pobytu 438 300 cizinců. Celkový počet obyvatel 

dosáhl čísla 10 467 542. Dětí se vloni narodilo téměř 120 tisíc, nejvíce od roku 1993. Rekordně však 

přibylo rozvodů, rozvodovost byla v roce 2008 nejvyšší v historii České republiky. Uvádělo se, že 49,6 

procent manželství končilo rozvodem. Průměrná délka manželství činila 12,3 roku. 

 17. listopad 2009 - na první pohled den jako každý jiný, příznačný pro toto roční období,  

podmračný, provázený občas drobným mžením a  se svými 13°C neobvykle teplý. Pohled do kalendáře 

se zastavuje u červeně vyznačeného obdélníku s výraznou sedmnáctkou a drobnějším textem Den boje 

za svobodu a demokracii.  

Vyloví někdo z  pamětníků ještě nějakou kapku z moře svých vzpomínek, vztahujících  se nejen 

k tomuto datu,  ale i k době, která  bezprostředně následovala?  Sdělovací prostředky nás k tomu 

motivují již několik dní.   

Pro oživení stačí otevřít třetí díl kroniky obce Žehuň na straně 427, kde zápis označený rokem  1989 

začínám slovy  Karla Čapka: „Žádné násilí nepotrvá, žádná mocnost světa nemá vyměřeno víc než píď 

dějin, ale dnes už národy nevymírají, jenom režimy a lidé pominou.....“ 
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Neztratíme-li trpělivost a dočteme až  na  stránku 440,  oživíme si zkrácený průběh událostí nejen 

v zemi, a především v Praze, ale  i jejich odraz v Žehuni.  

Závěr tohoto ročního zápisu a současně také celého třetího dílu obecní  kroniky končím slovy: 

„Chceme-li v této dnešní převratné době obstát se ctí sami před sebou, musíme sami sobě pravdivě 

odhalit své nejskrytější nitro, zpytovat  své svědomí a vyvodit pro sebe závěry. Podaří -li  se nám 

překonat vlastní mravní devastaci, bude to první krok k nelehké obrodě mravní, politické,  k obrodě 

člověka v nás. Ať děti  našich dětí jednou posoudí, jak se nám zdařilo dílo, do něhož dnes vkládáme tolik 

nadějí!“ 

Dílčí  odpověď dostáváme slovy několika významných osobností  dnes po dvaceti letech: „ Země 

zkrásněla. Jsou upravené domy, města, venkov. Lidé žijí svobodně, aspoň si to mnozí myslí. Čím dál víc 

lidí však žije v diktátu mamonu, takže jsou daleko víc nesvobodní, aniž si to uvědomují. Co se bohužel 

zhoršilo, jsou mezilidské vztahy na všech úrovních našeho života. Mizí pokora, skromnost, úcta jednoho 

k druhému. A vítězí bezohlednost, arogance a závist. Škoda!“- Tolik soudí dnes náš známý režisér 

Zdeněk Troška.  

„Dostali jsme se pracně z klece, kde se nám nelíbilo. A vstoupili jsme rovnou do džungle. Dilema, 

zda být v kleci nebo v džungli, se tu řeší stále. Ti, kteří zastávali myšlenky třetí cesty, pomalu přestali 

dostávat slovo. Zvítězilo to, co Václav Klaus označil jako kapitalismus bez přívlastku.“ - To jsou slova 

hudebního teoretika a filozofa Zdeňka Mahlera. 

Václav Havel dnes přiznal  svůj omyl, když si myslel, že změny, kterými naše společnost prochází, 

budou rychlejší. Výhrady má k mnohému, za nejkatastrofičtější však označuje přehlížení mravního řádu. 

Textař a podnikatel Michal Horáček hodnotí dnešní dobu optimisticky: „Je to posun od 

nevzdělanosti k možnosti vzdělávat se na světové úrovni, od přežívání k životu. Zkrátka je to dost možná 

nejen nejdramatičtější, ale i nejpozitivnější posun, který česká společnost zažila během celých svých 

dějin.“ 

A jak prožíváme 17. listopad dnes my, prostí lidé? V Praze pokládají dopoledne naši významní 

politici na Národní třídě kytice, někteří lidé při aktu prezidenta Václava Klase pískají, odpoledne jdou   

tisíce lidí z Albertova po trase studentského průvodu z listopadu 1989, Národní třídu  zablokují 

stoupenci krajní pravice, při čemž dochází  i ke rvačkám s policií.  

V Žehuni je klid. Rybník zahaluje podzimní mlžný opar, k zemi se tu a tam tiše snese  jantarově 

zbarvený list,  budovu obecního úřadu a školy zdobí české prapory, mladí hasiči pracují v hasičské 

zbrojnici, pomník padlých zdobí nedávno položená modro-červeno-bílá kytice. Potkat na ulici živáčka je 

téměř zázrak. Jen v domě na sádkách se pracuje, vždyť  nový, mladý porybný tu chce brzy bydlet.   

Nikdo a nic neruší tklivou  podzimní pohodu. Toto je zjevné.  Neodhaleno však zůstává to, co se skrývá 

v lidských myslích a srdcích. 

A přece!  Facebook, jedna z masově rozšířených  internetových dorozumívacích  prostředků 

dnešní mládeže, nám umožňuje alespoň skulinkou proniknout  do myšlení a cítění několika dnešních  

mladých lidí.  Dvě dívky ze Žehuně, Eva Podvalová a Jaruška Krejčová, se také připojily na facebooku 

k akci Zapal svíčku za Listopad.  

 

Černá kronika 
V době od 18. do 20. ledna se vloupal zloděj do areálu Agrodružstva, kde odčerpal ze dvou 

nákladních vozů a dvou traktorů 560 l nafty v ceně 12 488,- Kč.  

Na počátku února ukradl zloděj z  garáže či kůlny domu manželů Martina a Markéty Jarošových 

čp. 254 jízdní kolo.  

Ve čtvrtek 19. března dopoledne se šířila Žehuní lavinovitě zpráva, která rozrušila všechny 

obyvatele. Předešlého  večera objevil otec svého třiadvacetiletého syna v zahradním domku bez známek 

života. Množily se dohady o příčině náhlého úmrtí tak mladého chlapce. Přivolaný lékař záchranné 

služby konstatoval,  že byl mladík mrtvý už několik hodin.  Nymburský deník z 20. března sdělil 

podezření policistů, že mladík zemřel na předávkování drogami. Podle dostupných informací byla přímo 

na místě také objevena varna, kde si zřejmě mladý muž drogy vařil. Pravou příčinu skutečné smrti měla 

určit až zdravotní pitva. Její  výsledek se však na veřejnost nedostal. 
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Zpráva   Nymburského deníku z 8. července, označená titulkem Policisté našli a zlikvidovali 

rostliny konopí na Městecku, se bezpochyby vztahuje k události, která se odehrála 3. července  

v rodinném  domku v Žehuni, kde nalezli policisté při domovní prohlídce na zahrádce rostliny konopí, 

které zajistili a poslali na odbornou prohlídku, jež má určit obsah látky THC.  

V listopadu skupina neonacistů, kterou detektivové podezřívali z přípravy teroristických útoků, 

představovala reálné nebezpečí i pro rodinu premiéra Jana Fischera. Kvůli extremistické organizaci 

White Justice (Bílá spravedlnost) začala policie už na jaře hlídat premiérova syna, který se měl přihlásit 

stejně jako jeho otec k  židovské víře. 

Začátkem prosince ukradli zloději z uzamčené klece u prodejny paní Veroniky Malečkové několik 

lahví s plynem propan butan. Podobná krádež se tu stala už před několika lety.  

 

Významné události v životě obyvatel   
sňatky,  narození, jubilea, získání titulu, úmrtí, změna bydliště, rozvody   

 

Manželství uzavřeli  

25.  dubna v Sánech Renata Kopecká a Jaroslav Kouba,  

8. srpna 2009 se vdávala v Chlumci nad Cidlinou Barbora Hemelíková 

a 19. září byla oddána v Kutné Hoře Eva Váňová. 

 

 V tomto roce přibyly v Žehuni  čtyři děti.  

24. ledna 2009 přišla na svět Petra Balogová - rodina bydlí na železniční zastávce 

 Choťovice, ale číslo popisné 177 patří Žehuni,  

16. srpna 2009 se narodila v Mladé Boleslavi Nela Landsgesselová,  

v Kolíně se narodila 2. listopadu 2009 Barbora Pospíšilová  

a 2. prosince 2009 při byla do rodiny Jiroudkových Eliška, která se narodila také     

v Kolíně. 

 

Slavnostního vítání občánků se letos zúčastnily dvě rodiny se svým dětmi.  

Manželé Renata a Jaroslav  Koubovi  přišli se svou dcerou Terezkou, narozenou 28. srpna 2008 

a manželé Gabriela a Miroslav Zapletalovi  se dostavili ke slavnostnímu aktu  

s dceru Anetkou, narozenou 25. listopadu 2008. 

 

Významné životní jubileum 60, 65,70, 75, 80 i 85  let v tomto roce oslavili:  

v únoru Marcela Eliášová a  Helena Sedlecká, 

v březnu Božena Lebedová, Bohumil Vondráček, Léna Dohnalová a Marie Bednářová, 

v dubnu Květa Votavová,  

v květnu František Konvalina a Miloslava Jarošová,  

v červnu Helena Šípková, Judita Podrazilová a Karel Mužík,  

v červenci Jarmila Mikšovská, Věra Exlerová a Milan Blažek,  

v srpnu Klára Louková a Jiří Plaček,  

v září Pavel Rychlík a Danuše Pešková,  

v říjnu Jan Jehlička a Václav Vyleťal,  

v listopadu Štěpán Baloun, Josef Konvalina, Stanislav Dolejš, Emile Matoušková a 

Jaroslav Vávra,  

v prosinci Božena Hlušičková, Hana Eliášová, Zdeněk Toman, František Vlasák a 

Václav Fišer.   

Všem ze srdce blahopřejeme!   

 

Titul Bc. získal v tomto roce Ondřej Jedlička  

na České zemědělské univerzitě v Praze, Fakultě lesnické a dřevařské.  
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Navždy nás v roce 2009 opustili:  

28. ledna zemřela Květoslava  Knytlová ve věku 80 let, 

25. února skonala Slávka Jehličková ve stáří  73 let,   

18. března opustil  tento svět v pouhých 23 letech Jiří Pichl, 

s Jiřím Vondráčkem jsme se rozloučili v 63 letech 12. dubna, 

         Božena Jiroudková se nedožila v září svého 75. jubilea, zemřela 21. dubna, 

         31. května skonal ve věku 61 let František Soukup, 

         manželé Steklých  se rozloučili se životem v rozmezí jedno týdne -  

         Ota Steklý zemřel 10. července, jeho manželka Marie 17. července. 

 

Do Žehuně se v tomto roce přistěhovalo 10 osob  a 8 obyvatel změnilo v obci pouze 

         popisné číslo.  

Do budovy bývalé fary čp.1 se 30. září přihlásila Vlasta Samohrdová, akademická  sochařka,  

do čp. 112 se po velké adaptaci 6. dubna nastěhovali,  Veronika   Babiáková a  

dva synové Tomáš Babiák a  Matyáš Babiák, 

         rozsáhlou rekonstrukcí prošel také dům čp. 15, než se v něm od  srpna natrvalo 

         zabydleli Vladimír Matyáš, Jolana Matyášová a jejich děti  Jolana, Vladimír a Jan,  

         manželé Královi po přechodném přihlášení syna Romana do Kolína  ho opět přihlásili                 

v Žehuni čp. 198.  

 

Popisné číslo v rámci obce změnili: 

manželé Kudrlovi, Miloš a Hana, se přestěhovali do čp. 14,  

         sádecký Václav Kavka se s manželkou Miladou Kavkovou přestěhovali v  srpnu  

         do domu čp. 159 v Dobšické ulici,  který před lety koupili  a upravovali, protože  

         pan Kavka odešel do důchodu a opustil služební byt na sádkách,  

         z čp. 64 se do čp. 205 přestěhovala Romana Dočkalová s dcerou Andreou Dočkalovou,  

         Václav Maleček nyní uvádí čp. 136,   

          totéž číslo  hlásí také David Gottwald.     

 

Ze Žehuně se odhlásili:  

Luděk Jelínek a Lucie Jelínková odešli z čp. 39 do Strašova, 

po provdání se odstěhovala Monika Vondráčková  od rodičů z čp. 242,  

dům  čp. 177 za rybníkem opustili Nasťa Hadová, Martina Balogová, Dezider Balog,     

Ladislav Balog a letos narozená Petra Balogová,   

Michaela Holmanová se po provdání odstěhovala od rodičů  z čp. 65 do Sán,  

 v září opustil bytovku čp. 22  Martin Matoušek a přestěhoval se s manželkou a dcerou      

          Nikolou do Kolína. 

   

 Také v Žehuň  se letos nevyhnula rozvodu jednoho manželství. 

 
 K 31. prosinci 2009 žilo v Žehuni   420 obyvatel,  207  mužů, a 213 žen.    

 

Různé  
Jeden z britských vědců varuje, že do roku 2030 vypukne světová krize zapřičiněná nedostatkem 

vody, potravin a energie, pokud bude lidská populace růst stejným tempem a politici budou i nadále 

ignorovat stávající problémy.   

 

Kronikářství 
V lednu jsem použila školní kroniky k práci „Škola v Žehuni v letech 1909 až 2009“ a  k soupisu 

„Učitelé a další   pedagogičtí pracovníci na škole v Žehuni v letech 1909 až 2009“ pro oslavy 100 let 

školní budovy. 
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  16.-19. dubna 2009 navštívilo soubornou výstava kronik a dokumentačních matriálů instalovanou  

v sále kulturního domu    149 osob.              

  V  červenci jsem použila obecní kroniky ke zpracování    „Historie pošty v Žehuni ke 140. výročí 

jejího trvání“. 

  V září jsem zapůjčila  dokumentační materiály kroniky  Václavu Psotovi ke zpracování 

internetových stránek Českého rybářského svazu www.mo-crszehun.cz. 

V  říjnu  použil starší materiály kroniky Ing. Jaroslav Tomášek  k výstavě historie Mysliveckého  

sdružení Cidlina v Dobšicích.  

V říjnu si  prohlédlo část fotodokumentace z prvního pololetí roku 2009 při  přátelském posezení  

8.10. 2009   23 seniorů. 

V říjnu až prosinci jsem pracovala na   „Historii domu čp. 11“. 

 12. listopadu si prohlédlo 24 seniorů  při přátelském setkání fotografie ze srpna 1968. 

 V listopadu   jsem začala pracovat na doplňcích  k „Historii Sboru dobrovolných hasičů v Žehuni“ 

a  „Historii kina v Žehuni“. 

5. listopadu si fotografoval  Jan Vladař několik stran z druhého dílu obecní kroniky ke 

 knize o činnosti anglických letců  za druhé světové války  na území naší země. 

  V listopadu a prosinci jsem zpracovala  „Historii Staré Báně“. 

V prosinci jsem pracovala na počátcích „Historie Nové Báně“ pro kronikářku obce Hradčany 

Lidmilu  Brzákovou.  
 

Dokumentační materiály k zápisu kroniky  
Za dokumentační materiály a potřeby pro kroniku bylo za rok 2009 vydáno 3 821,- Kč, z toho 

zhotovení fotografií 909,- Kč, barvy do tiskárny 2539,- Kč, ostatní (euroobaly, dokumentní pera, 

izolepa, lepidlo)  373,- Kč. Dokumenty  jsou vedeny pod čísly 1252/09-1 až 1288/09-37 a obsahují 212 

fotografií a kopií, z toho 57 v albu, 3 pohlednice, 1 přípis, 10 úmrtních oznámení, 1  sadu volebních 

lístků, 1mapku, 28 plakátů, pozvánek a upoutávek, 1 pamětní list, 4 Zpravodaje, 1 program, 1 výpis 

z kroniky, 46 výstřižků, 42 jiných materiálů, 3 katalogy, 3 vstupenky, 1 Almanach, 1 zprávu o činnosti, 

1 Sborník, 1 výpis, 1 rodný list, CD-R č. 38 až  42.  

 

Další dokumentace neuváděné jako příloha k ručně psané kronice  

Žehuňský zpravodaje čísla 10, 11, 12, 13 -  č. 1254/09-3 

21. srpen 1968 v Žehuni  - č. 1264/09-13, 1265/09-14 

Žehuň v minulosti - 1269/09-18 

Udělení titulu škola „Dukelských hrdinů - č. 1273/09-22 

Dožínky v Žehuni  v roce 1945 - č. 1274/09-23 

Posvícení v Žehuni 27. září 2009 - č. 1276/09-25 

Dobšické posvícení a otevření nové expozice a naučné stezky  - č. 1279/09-28 

Rodina Kosinova ze Žehuně čp. 178 (U Křížku) - č. 1284/09-33 

Zdeněk Pohl a první Zlatá přilba Československa - č. 1285/09-34 

Zápisy ze zasedání Zastupitelstva obce Žehuň za rok 2009 - č. 1288/09-37 
Obyvatelé fary v Žehuni čp. 1 v roce 2009 - č. 1277/09-26. 

 

        Internetové stránky obce www.zehun.cz byly od svého zpřístupnění v roce 2007   do konce   roku 

2009 navštíveny 10 710 krát.  

 

Závěr 
Při loučení  s rokem  se nám vkrádá opět  do vědomí otázka: „ Jaký vlastně rok  2009 byl pro mne 

osobně, pro naši zem, pro svět?“ Odpověď  je pro každého jedinečná. Úspěšnost či neúspěšnost 

ovlivňovalo každému především jeho zdraví,  fungování rodiny, vzájemná tolerance nejen v rodině, ale  

i v širším okruhu lidí, s nimž jsme přicházeli  do styku.  

http://www.zehun.cz/
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V širším pohledu nemůžeme pokládat právě uplynulý rok za příliš zdařilý. Stoupala 

nezaměstnanost a  naše ekonomika se podobně jako u většiny zemí světa nacházela v krizi, která byla  

pokládána za nejhlubší od vzniku České republiky. Nejen u nás, ale  v celém světě narůstaly projevy 

extremismu. 

Vyslovení nedůvěry vládě se stalo poprvé  od vzniku našeho moderního státu v roce 1918. Bylo 

dobře, že prozatímní vláda premiéra Jana  Fišera zvládla své úkoly lépe, než se předpokládalo.  

A tak nám nezbývá než věřit svým  vlastním silám, dělat věci, které pokládáme za správné a 

přispívat k tomu, aby rok 2010, v kterém nás čekají sněmovní, senátní i komunální volby, byl rokem, 

v němž se nám podaří vytvořit vládu, která bude mít sílu a odvahu řešit vše k našemu  prospěchu.   

.  

 
 Zapsala: 

 Ludmila Tvrdíková, 

 kronikářka obce  

        
 

 

Poznámka:                            

Přiložený seznam dokumentů je součástí originálu ve vázané knize kronikářského zápisu  za rok 

2009. Dokumentace uváděná pod čarou je ukládána na volných listech formátu A3. Výběr fotografií za 

rok 2009 obsahuje ALBUM  K PAMĚTNÍ KNIZE OBCE  ŽEHUŇ. 
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Dokumenty k roku 2009 
 

 

 

Plán kulturních akcí pro rok 2009 

Výstava kronik a dokumentačních materiálů 13. až 16. dubna 2009 

Druhé podzimní setkání důchodců - výběr  

100 let školní budovy  v Žehuni - materiály 

Žehuň- výtah ze sborníku Jos. Frant. Čečetky Královéměstecko 

Staré fotografie Žehuně, Choťovic a Libněvse 

Historie pošty v Žehuni ke 140. výročí jejího trvání  

Kostel sv. Gotharda v Žehuni - materiály  

Dvůr Stará Báň  

Nová Báň a Hradčany podle výpisů z kronik obce Žehuň 

Materiály ke stolnímu tenisu 

Vzpomínky paní M. Bourové na Ohaře  

Střípky z korespondence  

Soupis kronik obce Žehuň 

 Využití kroniky v letech 1970 až  2009  

Žehuňský zpravodaj č. 10, 11, 12, 13 

 

 
Oslavy sto let školní budovy  

 

 


